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Zadnji dan v maju smo se 
že četrtič podali na lite-
rarno potovanje. Porabski 
bralci smo se udeležili tra-
dicionalne kulturne prire-

ditve ob koncu Slovenske 
bralne značke potujoče 
knjižnice v Porabju. Prog-
ram so pripravili sodelavci 
Pokrajinske in študijske 
knjižnice Murska Sobota. 
Udeležence je na sreča-
nju na terasi Slovenskega 
doma pozdravila pred-
sednica Zveze Slovencev 
na Madžarskem Andrea 
Kovács. »Naše sodelovanje 
s knjižnico poteka že kar 
nekaj let. Eno izmed teh je 
povezano z bralno značko. 
Začetki so bili še skromni, 
skozi leta pa je preraslo v 
priljubljeno dejavnost. Vsi, 
ki smo del tega projekta, ki 
nas spodbuja k branju slo-
venskih knjig, se strinja-
mo, da nam ta dejavnost 
daje širino, hkrati pa nas 
tudi navdihuje,« je dejala. 
Bralci so imeli tudi v tej se-
zoni na izbiro deset knjig 
slovenskih avtorjev, od 
katerih so si morali izbrati 
tiste tri, ki so pri njih vzbu-
dile največje zanimanje.
»Razmišljanje je duhov-
no premikanje. Tako kot 
se mora kri po telesu, če 
hoče živeti, ves čas preta-
kati, tako se morajo misli, 

ki poganjajo duha, premi-
kati. Zavedamo se, da pi-
sana beseda umiri našega 
duha in upočasni tempo 
naših življenj. Ravno tako 

nas bralna značka seznani 
s tistimi izbranimi knjiga-
mi, po katerih bi sami mo-
goče ne bi posegli, so pa 

vsekakor vredne, da jih ne 
prezremo. V poplavi kinjig 
se včasih zgodi, da spre-
gledamo tiste, ki nagovar-
jajo prav nas osebno. Pri-
povedujejo zgodbe naših 
prednikov, naših krajev in 
naših običajev. So del naše 
kulturne zgodovine.« Te 
misli je z nami delil name-
stnik direktorice soboške 
knjižnice Janez Horvat, 
nakar se je nas dotaknilo 
izbrano literarno besedi-
lo v pristnem domačem 
narečju, ki so ga prebrali 

knjižničarji Jana Balažic, 
Metka Celec in Stanislav 
Petek. Vmes pa smo lah-
ko prisluhnili melodijam 
mladega glasbenega gos-
ta, violinista Mihe Mataji-
ča. 
»Želja Pokrajinske in štu-
dijske knjižnice Murska 
Sobota za prihodnja leta 
je, da se izbrane zgodbe 
dotaknejo čim več naših 
src, še pogosteje, še mno-
gokrat ohranjajo naše vezi 
ljubeče in odprte,« je izpo-
stavil Janez Horvat in ob 
tej priložnosti izrekel čes-
titke vsem udeleženkam, 
ki so Slovensko bralno 
značko potujoče knjižnice 
v Porabju uspešno opra-
vile. Podelil je priznanje 
desetim bralkam, ki so 
kot nagrado dobile še pri-

ročno pleteno košarico. 
Skupno literarno potova-
nje in prijeten zaključni 
program nam bo zagoto-
vo navdih v prihajajočem 
poletju.
Iskreno se zahvaljujemo 
knjižnici, ki nam iz leta v 
leto omogoča sodelovanje 
pri bralni znački in nam s 
svojim bibliobusom redno 
prinaša knjižnično gradi-
vo v Porabje ter tako širi 
bralno kulturo v sloven-
skem jeziku. 

nvn

Naj se izbraNe zgodbe dotakNejo 
čim več Naših src

udeleženke poletnega literarnega potovanja

bralkam je priznanje izročil janez horvat, namestnik direktorice 
Pokrajinske in študijske knjižnice Murska sobota.

Pod srebrnim brejgom …

... se je zemla, stera lidam gesti davle, trno poštüvala. Gnes se z naj-
baukšimi njivami pa paulami dela, kak bi se svejt na glavau obrno. 
Kaulak Sobote od inda je najbaukša zemla bila. Dosta dobroga pauva 
so davale njive. Pa so se nut velki tihinski bautoške zrivali, zemlo so s 
pataunom pa asfaltom zalijali. Eške ena takša krasta dela, velki talan-
ski bautoš nauvo bauto zida. 
Pri vsejm tejm je neka trno interesantno gratalo, bautoške na teveni, 
radioni pa v novinaj na velke reklamo delajo, kak skur vse slovensko 
gé v njivi bautaj. Od kejc slovensko žito, od kejc slovensko mlejko, ma-
sau pa eške vsefele drugoga leko pride, če pa vsikši den menje dob-
re zemle ostane. 
Vejmo, pšenica 
v bauti ne raste, 
mlejko samo od 
sebe v embalažo 
ne pride. Logika 
patauna pa 
asfalta je dosta 
vekša gratala, 
kak bi logika 
zdrave, rodne 
zemle mogla biti. 
Takša logika se je 
leta 2017 najbole 
pokazala. Pod 
Srebrni brejg se 
je skrak Maribora 
velka, trno velka 
firma Magna Steyr 
nut rivala. Pa je 
svoje mesto za 
fabriko dobila tö. 
Ekologi vküper s pavri so velko bojno z najvekšimi glavaši v Ljubljani 
bojnali. Avstrijec je škeu fabriko na najbaukši paulaj meti, pavri so tau 
nej dopistili. Depa, na konci je prejk 90 hektarov rejsan rodne zemle 
za vsigdar vničene ostanolo. Firma je na velke gučala, kelko lidi de 
tam si leko slüžbo najšlo. Pa je rejsan tak bilau. Ja dobro ste taprešteli: 
JE BILAU! Magna Steyr je fabriko dojzaprla. Zavolo vnaugi faktorov se 
je tau zgodilo. Zatoga volo tö, ka je firma škela nauve hale (csarnok) 
kaulak delati, eške več zemle na nikoj djasti. Regule pa zavolo 
varvanje vode toga ne dopistijo. Kak vögleda pripovejst z Magno Steyr 
se je zgotovila. Že se vej, ka Slovenija od nje prejk 22 miljonk evronov 
nazaj dobi, kelko je sama v té »biznis« investejrala. Depa, zemla tadale 
nede rodila, nede gestija davala. Tista zemla, ka je eške osem lejt nazaj 
pauv davala, prva kak so fabriko zozidali. Kelko je nam poznano, iz 
patauna pa asfalta nika čednoga vö ne zraste. 
Naš Srebrni brejg žalostno gleda, ka se z zemlo kaulak njega pa pod 
njim godi. Vej, ka v centri Sobote vnauge indašnje velke baute so praz-
ne ostanole. Ranč v nji bi leko nauve baute naprajli, s tejm bi center 
varaša nazaj živi grato, bi pun z lidami biu. Naš brejg bi najraj skričo: 
Dojde, norost dojstavite!

Miki roš

11 hektarov najbaukše zemle več pauva nede 
davalo. eške nej zrejlo žito so doj pokausili, ka 
velki bautoš de si superprofite delo. kak tadale 

vögleda, se pri vsejn tejn nede zgotovilo, eške več 
paul de na nikoj prišlo.
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Ivan Pavel in Elizabeta Obal 
sta se poročila leta 1883. Na 
glavnem trgu goričke vasice 
Cankova sta si najela sta-
novanje s sobo in kuhinjo, 
v teh prostorih so se jima 
rodili prvi otroci. Najstarejši 
sin je na svet prijokal na dan 
svetega Avguština 28. avgus-
ta 1886, zato je bil poimeno-
van po njem.
Tako nekako se je začela 
življenjska zgodba prvega 
prekmurskega poklicne-
ga znanstvenika avgusta 
Pavla, ki je kasneje postal 
neutruden posrednik med 
slovensko in madžarsko 
kulturo oziroma sosednjima 
narodoma. Pavlova rojstna 
hiša na Cankovi je bila do 
leta 2020 v zasebni lasti, ko 
pa je zadnji lastnik umrl, je 
občina izkoristila priložnost 
in odkupila 
zgradbo.
Poslopje je bilo 
v slabem sta-
nju, zato so se 
na županovem 
uradu odločili, 
da ga obnovijo. 
V okviru projek-
ta Začuti UTRIP 
območja LAS 
Goričko je obči-
na iz Evropske-
ga kmetijskega 
sklada za razvoj 
podeželja preje-
la dobrih 36.000 
evrov podpore, 
kar je zadosto-
valo za temeljito 
zunanjo in not-
ranjo prenovo.
Polepšano rojst-
no hišo Avgusta Pavla so 
namenu predali 27. maja 
v okviru 24. občinskega 
praznika. Prebivalci osmih 
pripadajočih naselij so do 
zadnjega kotička napolnili 
vaško-gasilski dom, kjer jih 
je nagovoril župan Danilo 
Kacijan. Napovedal je zgra-
ditev vodovoda še v zadnji 
vasi – Gerlincih in nove šol-
ske telovadnice, kot uspeha 
pa je navedel dokončano 

gradnjo vrtca in obnovitev 
Pavlove hiše. Slovesnost, ki 
sta se je udeležila tudi držav-
nozborski poslanec Dami-

jan Zrim in državna svetni-
ca Jasmina Opec Vöröš, so z 
nastopi popestrile domače 
otroške in odrasle kulturne 

skupine, podelili so tudi ob-
činska priznanja.
Venec spoštovanja je Kacijan 
najprej položil pri kipu Av-
gusta Pavla v vaškem parku, 
nato pa se je skupaj s pred-
stavnico slovenske skup-
nosti v Sombotelu Marijo 
Kozar Mukič poklonil spo-
minu nekdanjega znanstve-
nika tudi pred spominsko 
tablo na njegovi rojstni hiši. 
»Sombotelski Slovenci smo 

na Cankovo prvič prišli leta 
1999 z namenom, da bi nave-
zali stike s tukajšnjimi ljud-
mi. To je bilo leto, ko smo 

v svojem mestu ustanovili 
Slovensko kulturno društvo 
Avgusta Pavla. Od takrat 
smo se izmenično srečevali: 
enkrat na Cankovi, drugič 
spet v Sombotelu,« je za naš 
časopis povedala predsedni-
ca Sombotelske slovenske 
samouprave. V preteklega 
četrt stoletja so gostom iz 
Slovenije predstavili veliko 
zanimivosti v Železni žu-
paniji, Sombotelčani pa so 
lahko spoznali mnoge prek-
murske znamenitosti.
Preden so obnovljeno pos-
lopje predali namenu, je 
na tlakovanem dvorišču 
hiše potekal pester kulturni 
dogodek. Učenki domače 
osnovne šole sta ob sprem-
ljavi kitare in harmonike 
zapeli slovensko ljudsko 
pesem, njuni sošolki pa sta 
deklamirali Pavlovi pesmi v 
prekmurskem narečju. Kot 
zanimiv utrinek smo – prav 
tako v izvedbi cankovskih 
učenk – spoznali marsika-
tero podrobnost iz življenja 
prekmurskega znanstveni-
ka, številne navzoče pa je 
zabavala tudi glasbena za-
sedba Gorički klantoš. Umet-
niški vrhunec programa sta 
predstavljali prekmurski 
ljudski pesmi, ki ju je na vio-
lino zaigrala Mirjam Mah 
Pintarič.
Od predsednika cankovske-

ga Kuda Avgusta Pavla Bran-
ka Pintariča smo izvedeli, 
da bo združenje po krajšem 
premoru spet zaživelo. »Po-
svetili se bomo kulturnemu 
povezovanju z društvi, ki 
nosijo enako ime, torej na 
Potrni v Avstriji in v Sombo-
telu, dobre stike pa želimo 
gojiti tudi z Zvezo Slovencev 
na Madžarskem. Predvsem 
pa se bomo trudili prirediti 
čim več kulturnih dogodkov 
in spet obuditi gledališko de-
javnost v občini,« nam je po-
vedal stari novi predsednik.
V sklopu slovesnosti so na 
travnatem delu hišnega dvo-
rišča – v prisotnosti vinskih 
vitezov – posadili potomko 
štiristoletne trte iz Maribo-
ra. Po vinskem napevu v 
izvedbi zbora domačih upo-
kojencev ter blagoslovitvi 

mlade rozge in obnovljene 
Pavlove hiše so Danilo Ka-
cijan, Branko Pintarič in 
predsednica cankovskega 
turističnega društva Monika 
Hajdinjak s prerezom traku 
poslopje  predali namenu.
Notranjost zgradbe je smi-
selno razporejena. V enem 
od manjših prostorov je spo-
minska soba Avgusta Pavla, 
kjer lahko sredi takratnega 
pohištva listamo po publi-

kacijah z izvirnimi besedili 
znanstvenika oziroma študi-
jami o njegovem delovanju. 
Prostor nasproti je postal 
knjižnica, medtem ko bo 
sosednja soba namenjena 
sejam cankovskih društev. 
V Pavlovi hiši sta ohranjena 
štedilnik in lončena peč v 
izvirnem stanju, razstavlje-
nih pa je tudi več izdelkov 
ljudske obrti. Vinska klet je 
zaradi nizke temperature 
odličen kraj za vinoteko, v 
njej pa bodo na voljo tudi 
izdelki lokalnih prideloval-
cev. Gradbeniki morajo še 
dokončati obnovo gospodar-
skega poslopja na dvorišču, 
da bi lahko med drugim po-
stalo prizorišče porok.
»To je hiša, ki ima dušo. Pra-
vijo pa, da duša sama, brez 
ljudi, ne zadostuje. Tudi zato 

je bil Avgust Pa-
vel tako izjemno 
pomemben, saj 
je v časih, ko so 
hoteli naš mali 
narod zatre-
ti, pokazal, da 
majhnost ni ovi-
ra pri doseganju 
velikih ciljev,« je 
za konec dejal 
cankovski župan 
Danilo Kacijan.
Prve prireditve 
bodo v Pavlovi 
hiši že junija, 
nekatere kul-
turnega, druge 
bolj zabavnega 
značaja. Izvesti 
jih želijo v skla-
du z miselnostjo 
Avgusta Pavla, 

ki je poudarjal pomemb-
nost sožitja, temelječega na 
medsebojnem spoznavanju 
in spoštovanju. (slika na 1. 
strani: obnovljeno zgrad-
bo so svojemu namenu 
predali predsednik kuD 
avgust Pavel branko Pin-
tarič, predsednica tD Can-
kova Monika hajdinjak 
in župan občine Cankova 
Danilo kacijan.)

-dm-

obnovljena rojstna hiša avgusta Pavla na cankovi

takšna je današnja podoba hiše, kjer so se Ivanu Pavlu in elizabeti obal 
rojevali prvi otroci - med njimi kasnejši polihistor avgust Pavel.

venec sta na Pavlovo hišo na Cankovi položila 
predstavnica sombotelskih slovencev Marija kozar 

Mukič in župan Danilo kacijan.

spominska soba vabi v čase, v katerih je deloval 
prvi prekmurski poklicni znanstvenik avgust 

Pavel.
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Kak smo v naši novinaj že na-
pisali je varaški komorni zbor, 
steri delüvle pod okriljom Zve-
ze Slovencev na Madžarskem, 
za svoje izjemno delo na pod-
ročji narodnostne kulture da-
ubo visiko vogrsko priznanje 

Pro Cultura Minoritatum Hun-
gariae. V imeni zbora sta pri-
znanja na prireditvi, stera je 
bila v bolgarskom kulturnom 
centri v Budimpešti, prejkvze-
la predsednica zbora Marijana 
Sukič in zborovodja Tomaž 
Kuhar.
»Prajti morem, ka sam prvo 
paut biu na tak fontoški prire-
ditvi, stera je bila tüdi svečana. 
Komaj en den po tistom, ka 
sam prišo domau, sam začno 
broditi, ka je tau rejsan nej 
mala stvar. Trnok sam biu ve-
seli za naš zbor, vej pa brodim, 
ka si je tau priznanje zaslüžo,« 
mi je na prvi vajaj zbora po tis-
tom, ka so daubili priznanje, 
povedo Tomaž Kuhar. Mari-
jana Sukič pa je raztolmačila, 
kak je leta 2005 prišlo do toga, 
ka se je té zbor ustanovo: »Na 
Slovenski zvezi pa v uredništvi 
Porabja smo se večkrat pogu-
čavali o tom, ka bi v Varaša tö 
mogli ustvauriti, organizirati 
pevski zbor, steri bi pauleg 
seničkoga zbora skrbo za tau, 
naj se lejpo slovensko zborov-
sko spejvanje vse večkrat čüje 
med Slovenci ob Rabi«. 
Najprva je tau bila samo ideja, 
pomalek pa se je vküpzbra-
lo enajst pevcov pa pevk iz 
Monoštra in sausedni vesnic, 
steri so te ob pomoči dirigen-

ta Tomaža Kuhara, steroga so 
gorziskali v Murski Soboti, 15. 
novembra leta 2005 meli prvo 
probo.
»V Porabji smo nej najšli pri-
mernoga zborovodjo in smo 
se te spaumnili na Tomaža, 

steroga smo že prva pozna-
li, vej pa je našim zborom 
strokovno večkrat pomago, 
sploj te, gda smo se porab-

ski Slovenci nutpokazali v 
ljubljanskom Cankarjevom 
daumi,«  je ške raztolmačila 
predsednica zbora, steri je 
meu svoj prvi nastop v Slove-
niji, in tau 10. juliuša 2006. 
leta v Volčjem Potoku. Istoga 
leta jim je začnilo pomagati 
pet pevcov iz Slovenije, steri 
so včasi popejvali pri meša-
nom pevskom zbori Raden-
ska. Z lejti so k zbori ške eni 
cuj prišli, eni pa so ga zapisti-
li. Največ jih je popejvalo 19, 
gnesden pa jih je dvanajst: 
»Na žalost so tüdi tej kovidni 
cajti vplivali na tau, ka nas 

je zdaj menje, pauleg toga pa 
so eni pravli, ka tüdi zavolo 
starosti več ne ladajo popej-
vati, tüdi zatau ka več nemajo 
dobroga glasa. Zdaj mamo tri 
sopranistke (Milena Kovačič, 
Margita Mayer Gašpar in Iluš-

ka Bartakovič), štiri altistke 
(Marijana Doszpot, Elizabeta 
Bartók, Marijana Fodor in 
Marijana Sukič), tri basiste 

(Attila Bartakovič, Tomaž Ro-
poš in Zvonko Zorjan) in dva 
tenorista (Tilčka Vohar in Fe-
renc Sütő).
Vsakšo leto ma varaški komor-
ni zbor (v sterom pa ne popej-
vajo pevci samo iz Monoš-
tra, liki iz skor vsej porabskih 
vesnic in Slovenije) okauli 
deset nastopov. Že neka lejt 
sodelüvlejo tüdi na reviji Pri-
morska poje. Tak kak prvo 
paut, pred devetimi leti, so 
tüdi letos nastaupali v Trenti, 
čiglij se je skor zgodilo, ka ne 
bi pravi cajt prišli do Dauma 
Trenta, gé je tüdi Informacij-

sko izobraževalno središče 
Triglavskega narodnega par-
ka. »Na tau revijo rejsan radi 
odimo, vej pa znamo, ka so 
na Primorskom trnok dobri 
pevke in pevci. Smo pa letos 
rejsan meli malo nevole, vej 

pa so okauli Ljubljane poprav-
lali poštijo in smo se tak več 
kak osem vör vozili do Trente. 
Komaj pau vöre pred nasto-
pom smo prišli do cilja,« je ške 
povedala Marijana Sukič.
Leta 2015, gda so slavili svoj 
deseti  rojstni den, je zbor vo-
dau CD z naslovom Mamica, 
povejte mi. Po rečaj zborovod-
je bi leko pomalek vödali ške 
kakšoga nauvoga, vej pa so 
se od tistoga mau ške dosta 
pesmi cujnavčili. »Radi bi bili 
tüdi, če bi daubili ške kakšo-
ga nauvoga pevca in pevko, 
sploj iz Porabja. Zatau ka smo 
zavolo kovida nej slavili 15-le-
tnice, pa tak brodimo,  ka bi 
tau letos ške napravili,« je ške 
cujdau Tomaž Kuhar. 
Varaškomi komornomi zbori 
želejmo ške dosta lejpih na-
stopov, pa drüženja na vajaj. 
Brodim, ka ške furt drži tüdi 
tisto, ka so mi prajli te, gda so 
slavili svojo deseto obletnico 
delovanja: »Radi smo vküper, 
med nami nejga nevoščenosti, 
radi se pogučavamo, si poma-
gamo. Mamo že svoje štorije, 
dosti vse se je že zgodilo z 
nami.«

silva eöry
kejpi silva eöry 

in arhiv zbora

150 let

Staupetdeset let je letos staro Prosto-

voljno gasilsko društvo (PGD) Lenda-

va. Na nagučavanje eričnoga fiškališa 

in kralovoga svetnika Mihálya Kakas-

dija Hajósa so mejseca majuša leta 

1873 v Lendavi kak prvi v Prekmurji 

ustanovili gasilsko drüštvo. 

26. in 27. majuša so lendavski gasilci 

svojo 150-letnico na velko proslavili. 

Pripravili so več dogodkov. Ob glav-

nom slavji so meli ške den odprejtih 

dveri in slavnostni djileš svoje kotri-

ge, pauleg toga so položili tüdi vejnec 

pri grobnici ustanovitela drüštva 

Mihálya Kakasdija Hajósa, steri je 

pokopani v držinski grobnici v cerkvi 

Svete Trojice v Lendavskih Goricaj. 

Vejnec so položili predsednica PGD 

Lendava Suzana Marčeta, vnük usta-

novitela in častni predsednik drüštva 

Ferenc Hajós (tüdi prvi veleposlanik 

Slovenije na Vogrskom) in župan Ob-

čine Lendava Janez Magyar. 

Slavnostna prireditev se je začnila z 

mimohodom gasilcov lendavskoga 

in drügih prostovoljnih gasilskih 

drüštev po Kolodvorski ulici do pri-

reditvenega prostora v Industrijski 

ulici. Prva je spregučala Suzana 

Marčeta, stera je pravla, ka so ponos-

ni, ka so bili prvo gasilsko drüštvo v 

Prekmurji in eno prvih v Sloveniji. 

Gasilcom je gratulejro tüdi domanji 

župan Janez Magyar, steri je ške raz-

tolmačo, ka je biu ustanovni občni 

zbor drüštva, stero je prva melo 120 

članov,  25. majuša leta 1873.  

Član poveljstva Gasilske zveze Slo-

venije Zvonko Glažar je pravo, ka so 

gasilci v Sloveniji fejst dobro organi-

zerani. Tau se je pokazalo tüdi lani, 

gda je na Krasi vövdaro velki ogenj. 

Državni sekretar na obrambnom mi-

nistrstvi Rudi Medved pa je cujdau, ka 

je fontoško poslanstvo gasilcov hu-

manost. Gda trbej pomagati vküper 

staupijo, pauleg gasilcov, tüdi sodaki 

in policaji. 

silva eöry

PrekmUrje taU je rejsaN Nej mala stvar

tomaž kuhar že od začetka mau vodi pevski zbor. skupina na prvi probi potistom, ka je dobila odlikovanje.

kejp iz arhiva, na 10. obletnici zbora v slovenskom daumi

varaški komorni zbor je daubo priznanje



Porabje, 8. junija 2023

5

Gda pridejo topli dnevi, si rada 
vzemem kakši keden fraj. Tau 
je cajt za mene, brez velkih pla-
nov. Nejdem niti skakat s pada-
lom, niti lejtat okauli po svejti. 
V tistom kedni se samo trüdim, 
ka delam male stvari, štere me 
delajo srečno. Idem na sladoled 
s pajdašami ali pa sedimo pod 
kakšo drejvo na Goričkom. Tam 
dojvdarimo guč o živlenji pa se 
pogučavlemo, kakše želje bi si 
še radi spunili. V tom kedni si 
vzemem cajt, ka kaj domanjoga 
sküjam pa spečem, pa si na tele-
viziji poglednem filme, za štere 
ovak nemam časa. 
Tak mo pravla – v življenji so 
nej važne samo velke stvari. 
Važno je, ka tüdi v mali stvaraj 
najdemo mer pa srečo. Važno je, 
ka se sami odlaučamo, kak mo 
preživeli svoj den. Ka si pistimo 
biti tau, ka si želemo v vsakšom 

trenutki. In važno je, ka si kdaj 
vzememo cajt samo za sebe.
Cajt za sebe nücamo bole kak si 
mislimo. Zatao, ka te lejko po-

glednemo v svoje srce pa ga pi-
tamo, če je srečno s tem, ka smo 
napravili s svojim živlenjom. 
Pa ga pitamo, če kaj nüca. Če 
mogauče nüca več smeja, več 
lübezni ali pa samo kakšen den 
biti čista sam. Mogauče de vam 

šepetalo, ka bi rado odišlo od 
tam, gé ste, pa začnilo čista na 
nauvo. 
Preveč cajta zgibimo za stvari, 

šterih nemamo radi. Dosta je 
takših, ka ostanejo v slüžbi, šte-
re nemajo radi. Dosta je takših, 
ka so nej srečni, pa ne napravi-
jo nika, ka bi spremejnili svojo 
paut. Dosta je takših, šteri ne 
vörvlejo, ka si zaslüžijo več, kak 

majo. 
Pa je nej tak. In če bi se stavili 
pa se probali čüti, ka vam od 
znautraj šugtiva düša, bi znali, 
ka mate pravico do sreče. Pra-
vico do sreče, lübezni in pravico 
do toga, ka si spunite vse svoje 
želje. 
Pravijo, ka je biti srečen neka, 
ka vam pripada po boži milosti. 
Zatau, dovolite si biti srečni.
In vzemte si tüdi gnes trenutek 
za sebe. Samo za sebe. Odidite 
nekam, gé se vam srce napuni 
in poslüšajte, ka vam düša ma 
za povedati. 
En moj trenutek, šteroga sam si 
vzela za sebe, lejko vidite na sli-
ki. Toga avtoja zdaj neman več, 
pa tüdi psa, naše Polonce, štera 
sedi na prejdnjom sici, nega več. 
Ali ostali so lejpi spomini pa 
puno srce.

simona rituper

Leto 2023 je v Sloveniji razglašeno za 
Tavčarjevo leto, saj zaznamujemo 100. 
obletnico smrti pisatelja Ivana Tavčarja 
(1851–1923). Ob tej priložnosti je minulo 
leto izšla knjiga z naslovom Visoški go-
spod – vse ljubezni pisatelja Ivana Tavčar-
ja, ki jo je napisal Ivan Sivec.
Knjiga je biografija Ivana Tavčarja, raz-
deljena na 10 poglavij. Vsako opisuje 
del življenja velikega pisatelja. Zajeti so 
otroštvo, šolanje doma in na Dunaju, 
službovanje, vse njegove ljubezni, rojstni 
kraj, županovanje in seveda nastanki ne-
katerih njegovih del. Knjiga je napisana, 
kot da bi jo zapisoval pisatelj sam. Vsako 
poglavje napoveduje celostranski zapis, 
citiran iz Tavčarjevega neobjavljenega 
dnevnika Zadnje besede. Zapisi se začne-
jo z napovedjo neozdravljive bolezni, ki je 
doletela pisatelja, in se nadaljujejo kot pi-
sateljevi spomini na posamezne življenj-
ske prelomnice.
Vsakemu takemu zapisu sledi odlomek iz 
enega izmed njegovih del, ki napoveduje 
življenjsko obdobje, v katerem je določe-
no delo tudi nastalo.
Tavčarja, ki si je pridobil velik družbeni in 
politični ugled, je kot pisatelja odlikovala 
bujna domišljija, obarvana s čustveno 
noto. Znano je, da je najprej pesnikoval, 
se poskušal v dramatiki, a se kasneje 

povsem predal pisateljevanju. V zrelem 
ustvarjalnem obdobju se je kljub redkejše-
mu pisanju osredotočil na zgodovinske in 
kmečke povesti in v tem obdobju ustvaril 
najboljša dela. Nekatere knjige pa je pod-
pisoval celo s psevdonimom Emil Leon.

V vseh njegovih delih se čutijo note doži-
vljanja osebnega življenja, ki so ga zazna-
movali motivi iz otroštva. Ivan naj bi se fi-
zično precej razlikoval od bratov in sester. 
To naj bi pojasnilo marsikatero potezo v 

njegovem političnem življenju, saj je bil 
izrazit individualist. Ta značajna poteza 
naj bi stopila v ospredje v času združevanj 
Slovencev v različne politične organizaci-
je. Prav tako pa naj bi bil Tavčar prepri-
čan, da je bil v resnici plemenitega rodu.
To ga je vodilo, da je dvoril predvsem bo-
gatim groficam, čeprav je v delih pogosto 
opisoval preprosta vaška dekleta. Pri 36 
letih se je vanj zaljubila »najbogatejša 
ljubljanska gospodična«, poroka z njo pa 
mu je omogočila, da je kupil graščino na 
Visokem. S tem je postal to, kar bi moral 
biti po lastnem prepričanju že od rojstva.
Tavčarjeva poroka s Franjo Košenini je 
pisatelju prinesla vstop v visoko družbo 
in mu omogočila, da je postal vpliven po-
litik ter leta 1911 tudi ljubljanski župan. 
Podlago za županovanje je sicer pridobil 
že v svojem poklicnem življenju, saj je bil 
odvetnik. Pripoved se konča z zapisom:
»Ko me ne bo več, bo voda še naprej tekla 
proti morju, zemlja bo še naprej drhtela 
pod vašimi koraki, korenine se bodo še 
naprej razraščale na vse strani. Tako je 
bilo z mojo in tako bo z vašo usodo.
Noben človek pa nikoli do konca ne umre, 
temveč samo odide med spomine.«

Pripravila jana balažic, Pokrajinska 
in študijska knjižnica Murska sobota

ŽelezNa 
ŽUPaNija

sivi žerjavi

Sivi žerjavi (szürke daru) na Vo-
grskom že več kak stau lejt ne 
gnejzdijo več, slejdnji par so leta 
1890 opazili pri Balatoni. Istina, če 
ranč samo za edno leto, depa leta 
2015 v ednoj gnejzdi sta se dva ma-
liva žerjava zlegla. Žau, od tistoga 
mau se je več mali ftičov nej zleglo. 
Depa ovak se nam na leto dvakrat, 
djeseni pa sprtolejt, pokažejo, gda 
se na jug nesejo pa gda se domau 
vračajo. Tašoga reda si več gezero 
žerjavov dolasede tam, gde je vekša 
voda, najbola pa tam, gde si gesti 
najdejo. 
V Železni županiji nejmamo taši 
mlak, stere so bole plitve, gde bi si 
gesti najšli, zavolo toga smo je do-
tejga mau sploj nej vidli na taum 
tali. Par lejt nazaj je zavolo bobrov 
tam, gde so si gnejzdo redli v potoki 
pa so stavili vodau, ta voda po dolaj 
na šurke vövlejala. Tau mesto je že 
idealno za žerjave. Tak je tau bilau 
zdaj paulak Kőszega, gde je mlaka 
Albért, gde se je sedem, osem parov 
žerjavov stavilo med potjauv. Tašo 
še nej bilau v Železni županiji, za-
tok so se tauma fejst veselili delavci 
Narodnega parka Őrség. 
Ovak kak v Železni županiji tak pri 
nas v Porabji žerjave vsigdar samo 
v lufti vidimo, gda se nesejo proto 
juga ali proto severa. Od te ftičov se 
pri nas dosta vse kaj ne vej, nej tak 
na tisti mejstaj, gde je dosta vode pa 
močvirje bilau. Tam so bili taši, ste-
ri so se s tejmi ftiči spravlali, s tauga 
so živeli, tej so bili »darvászok«. Oni 
so znali, gde majo žerjavi gnejzde 
pa tam so te gnejzde porobili. Tau 
je tö znati trbelo, ka gda, zato ka 
če so ftiči še mali bili, te so tau nej 
preživeli, če so pa vekši bili, te so že 
vujšli. 
Te ftiče so gnauksvejta fejst dra-
go leko odali, steri je lejpo perge 
emo, za tistoga so edno kravo tö 
dali. Zato ka tau perge je štatusni 
simbol bilau. Ladjen, steri nej emo 
v kolapoši žerjavovo pero, je za 
nikoj valaun bejo. Najbola pa tisti 
pastiri, steri so na konje skrb meli, 
tej so se tak zvali, ka konjušarji. 
Oni so vsigdar lejvo perge nücali, 
te so v kolapoš dejvali, zato ka na 
drügi strani bi na pauti bilau biči, s 
sterim so više glave pokali. Zavolo 
toga je lejvo žerjavovo perge melo 
najvekšo vrejdnost.

karči holec

ivan sivec: visoški gosPod 
ICo, Mengeš, 2021

cajt za sebe
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26. maja so se porabski sloven-
ski upokojenci z avtobusom pe-
lali na izlet v Maribor in Lenart. 
48 članov je prišlo na tau paut. 
Matija Horvat, vodja pevske sku-
pine Društva porabski slovenski 
penzionistov Rozmarin je bijo 
naš turistični vodnik, njega smo 
v Murski Soboti gorvzeli na bus. 

Predsednica Marijana Fodor je 
lepau pozdravila nas, želejla je, 
aj se mamo cejli den dobro. Po 
pozdravi predsednice je Mitja 
tapravo, ka mo vidli cejli den, 
kaši programi nas čakajo. Dosta 
vse mo vidli, aj uživamo v tom, 
je nam zaželo.
Do Maribora je paut duga, smo 
pripovejdali med seov pa gledali 
naravo. Naša predsednica Babi 
je gnauk naprej prinesla palin-
ko, vsakšomi ponidila, aj mamo 
baukšo volau in aj gut nede süji. 
Drugi so tö prinesli palinko na 
paut. 
Najprva smo stanili pri mari-
borskom Pohorji. Poglednili 
smo smučišča (sípályákat), gé 
se porabski Slovenci tö smuča-
jo. Kratko pauzo smo meli, pili 
kavo in sok. Mitja nam je tapra-
vo, ka je mariborsko Pohorje 
turistični, športni in rekreacijski 
center v zimski in poletni sezoni 
z dosta hoteli, restavracijami.
Kauli 11. vöre smo prišli v Ma-
ribor. V center smo peški šli, po 
pauti smo vidli in spoznali iraš-
nje stavbe. Na Slomškovem trgi 
smo poglednili in se slikali pred 
spomenikom blajženoga püšpe-
ka Antona Martina Slomška. 
On je bil školnik, pesmar, škof, 
zagovornik slovenske kulture. 
Njegvo mišlenje je vsigdar aktu-
alno. »Sveta vera vam baude luč, 
materni jezik pa klüč do zveliča-
nja.« Piso je poznane cerkvene 
pesmi. Poglednili smo stolnico 

svetega Janeza Krstnika. Cerkev 
so v 12. stoletji zozidali v roman-
skem stili, gnes pa že ma gotske 
in baročne značilnosti. V oltarju 
stranske, gnes Slomškove kapej-
le je grob Antona Martina Slom-
ška. Njegvi posmrtni ostanki 
so bili na to mesto prenešeni 7. 
oktobra 1978.

19. septembra 1999 je papež 
Janez Pavel II., gda je drugič 
prišo v Maribor, škofa Slomška 
razglaso za blajženega. Nasled-
nje smo vküp Boga molili, cer-
kvene pesmi spejvali. Pred obe-
dom smo šli v mariborski grad 
pa smo si poglednili razstavo v 
pokrajinskom muzeji. Vidli smo 

amfore, vaze, bojno orožje, stare 
gvante, zlate kipe itd. Vodo nas 
je muzejski pedagog, steri nam 
je dau dosta informacij. Najlep-
še je bilau kiparstvo. V kiparski 
zbirki so bila dela od 14. do 
20. stoletja, kipi so bili iz lesa, 
kamna, keramike in plastike. 
Šetali smo se na grajsko ložo in 
tavö šli v rokokojsko grajsko sto-
pnišče. Te muzej je tak velki in 
tak dosta vse gé vöpostavleno, 
ka bi eden den trbelo za vse po-

gledniti. Mogli smo se paščiti, ka 
so nas že čakali na obed v resta-
vraciji Anderlič, gé smo dobili 
okusno kosilo. Malo smo poči-
vali in občüdovali lejpo krajino. 
Restavracija je na bregi in je lej-
pi razgled kaulakvrat. Po obedi 
smo poglednili župnijo blaže-
noga Antona Martina Slomška 

v mestnom četrti Košaki. Majo 
moderno, krauglo cerkev, stero 
so leta 2008 zidali. Oltar je iz 
marmora in na njem kejp od 
A. M. Slomška. Cerkev nej so 
mogli dokončati od znautra, 
nemajo orgle, kejpe tö nej. Za-
volo finančni problemov čakajo 
na pomauč vernikov. Dühovnik 

cerkve je nas trnok prštimo, gda 
smo ta prišli, so zvonovi zvonili. 
Navdušeno je gučo od gradnje 
cerkve. 
V cerkvi smo se spomnili naše 
pokojne članice iz Števanovec 
Irene Kovač. Župnik je emo 
žalni govor, vküper smo molili 
in spejvali za Ireno. Tak smo se 
od nje poslovili, vej smo pa nej 
mogli na pokapanje titi, stero 
je bilau ranč tisti den kak naša 
ekskurzija.

Slednja postaja našoga izleta je 
bila v Lenarti. Šli smo v vinsko 
klet vino koštavat. Virt Marko 
Šebart je bijo trnok prijazen, ta 
nam je pravo, kelko goric majo, 
kašo vino delajo. Rejsan je bilau 
dobro vino, nej trbelo nas truca-
ti, vse smo kauštali in leko smo 
küpili tö, steri je sto kakšen liter 

domau nesti. 
Za presenečenje so prišle Ljud-
ske pevke iz Lenarta. Mi nji že 
poznamo, so bile v Monoštri in 
Sakalauvci tö. V kleti so mali 
koncert dale, naslednje smo vsi 
spejvali. Koražno je bilau, dobro 
razpoloženje je bilau. Dobro bi 
bilau duže tam ostati, dapa mujs 
je bilau se domau pelati, ka smo 
se ške steli staviti na sladoled v 
Murski Soboti. 
Meli smo trno lejpi izlet z dosta 
doživetij. Organizacija je bila 
odlična, vodenje ranč tak, ka o 
kulinariki sploj ne gučim. Meli 
smo cerkvene, kulturne in ku-
linarične programe, fejst dobro 
je bilau pa se je vsakšoma vidlo. 
Lepau zavalimo vsakšoma, steri 
se je trüdo, aj se mi dobro počüti-
mo, z lejpimi spomini pridemo 
domau. Naprva zavalimo našoj 
predsednici Marijani Fodor, čla-
nom predsedstva in gostiteljem 
v Sloveniji. Hvala Mitji Horvati, 
ka nas je cejli den »vodo«. Dosta 
nauvoga smo čüli in vidli z njeg-
vo pomaučjov in dobro smo se 
razmeli, vej pa tak guči kak mi 
Porabci. 
Finančno pomauč za izlet smo 
dobili od Sklada Gábor Bethlen 
pa od Urada za Slovence v za-
mejstvu in po svetu iz Ljubljane 
in člani so tö cüj plačali na izlet. 
Dobro smo se čütili pa že čaka-
mo naslednji program.

tekst in foto Margit Čuk

od
sloveNije...

Primož roglič zmagovalec 
dirke po Italiji

Slovenski kolesarski zvezdnik 
Primož Roglič (Jumbo-Visma) je 
tudi uradno zmagovalec 106. dir-
ke po Italiji. Zadnjo etapo v Rimu 
je pred Kolosejem varno končal 
v času glavnine in zadržal 14 se-
kund naskoka pred tekmeci, po-
tem ko je dan prej po sijajni pred-
stavi pred številnimi slovenskimi 
navijači slavil na Svetih Višarjah 
in oblekel rožnato majico vodil-
nega. Primož Roglič je po preč-
kanju ciljne črte v času glavnine 
postal prvi slovenski zmagovalec 
Gira, Slovenija pa 17. država z 
zmago na italijanski pentlji. Slo-
venski kolesarji so s tem osvojili 
tudi vse tri tritedenske dirke na 
koledarju.
Zasavec je v Rimu slavil pred Bri-
tancem Geraintom Thomasom 
(Ineos Grenadiers). Ta je imel 
še v soboto 26 sekund naskoka 
v skupnem seštevku, nato pa je 
33-letni Kisovčan kljub sneti veri-
gi pred vrhom z 38. etapno zma-
go za Slovenijo na tritedenskih 
pentljah slavil s 40 sekundami 
naskoka in poskrbel za preobrat. 
Tretje mesto je v skupnem seštev-
ku osvojil Portugalec Joao Almei-
da (UAE Team Emirates), ki je bil 
tudi najboljši mladi kolesar Gira. 
Med ekipami je slavil Bahrain 
Victorious, sprinterska vijolična 
majica je pripadla domačinu 
Jonathanu Milanu (Bahrain Vic-
torious), modra za najboljšega 
hribolazca pa Francozu Thibautu 
Pinotu (Groupama-FDJ).
Za Rogliča je bila to njegova 74. 
zmaga v karieri. V tej sezoni je 
slavil še na dirki od Tirenskega 
do Jadranskega morja in po Ka-
taloniji, s čimer je nadaljeval niz 
zmag na največjih enotedenskih 
preizkušnjah. S četrto zmago na 
tritedenskih dirkah, pred tem je 
med letoma 2019 in 2021 trikrat 
zapovrstjo dobil še Vuelto, je na 
večni lestvici na 11. mestu ujel Švi-
carja Tonyja Romingerja, Španca 
Roberta Herasa in Italijana Vin-
cenza Nibalija. Slovenija je s šes-
timi zmagami zdaj na osmem 
mestu v seštevku držav, potem ko 
ima Tadej Pogačar še dve zmagi 
na Touru (2020, 2021).

izlet v maribor iN leNart

Porabski penzionisti pred spomenikom blajženoga püšpeka antona 
Martina slomška

en tau razstave v pokrajinskom muzeji v Maribori

v vinski kleti so spejvale ljudske pevke iz lenarta.



Porabje, 8. junija 2023

7

Nej dugo nazaj smo meli v slüžbi preda-
vanje o zdravi prehrani pa o sladicaj brez 
cukra. Predavanje je mejla moja najbauk-
ša pajdašica, štera je doktorca. 
Ka bi moji v slüjžbi vidli, ka so sladke 
stvari lejko tüdi zdrave, me je prosila, ka 
sam spekla orejovo rolado (tekercs) s 
kislo smetano pa malinovo marmelado. 
Rolado sam namesto s cukron sladila z 
brezovim cukrom (ksilitol), malinova 
marmelada pa je bila slajena z agavinim 
sirupom. Rolada je bila pauleg toga brez 
mele, zatao pa primerna tüdi za tiste, šteri 
so alergični na gluten, seveda pa tüdi za 
diabetike. 
Zgornja rolada se lejko dela na dosta nači-
nov. Tak mo vam gnes napisala recept za 
varianto, ka sam jo premazala s kislo sme-
tano pa jo obložila z breskvami. Ges sam 
sicer namesto orejov za testau ponücala 
lejšnike, zatao ka je moja mama alergična 
na oreje, pauleg toga pa sam nücala nava-
den cuker. 
Sami se pa lejko odlaučite, če te nücali za 
testau oreje, lejšnike, lejko pa tüdi kokos 
ali mak. 
Lejko se tüdi odlaučite, če te namesto 
cukra nücali eritritol, brezov cuker ali kak-
šo drügo zdravo sladilo. 
Če brezovoga cukra (ksilitol) ne poznate, 
pa te ga uspeli dobiti, pa vam morem dati 
opozorilo – če radi vašoga psa pocartlate 
s kakšim falajčkon sladkoga, gda vas pri 
mizi prosjači, toga ne napravite, če te ro-
lado cukrali z brezovim cukrom. Brezov 
cuker je v mali količini smrten za psa! Je 
pa istina, ka je te cuker po žmaji najbole 
podoben navadnomi cukri, edino dati ga 
trbej kakšo žlico več, ker je menje sladki.   
No, zdaj pa k danešnjomi recepti. 
Za mojo lejšnikovo rolado, štero vidite na 
sliki, te nücali:

- 6 djajc
- 6 žlic cukra (lejko tüdi eritritol, ksilitol 
oziroma brezov cuker)
- 100 g mletih lejšnikof (lejko so tüdi oreji, 
kokos, mak)
- 1 velko kislo smetano (vrnjo mlejko)
- 1 konzervo breskvovoga kompota 

Belake od djajc stepemo v snejg. Žučake 
penasto zmiksamo s cukrom, te pa s ki-
janco cuj primejšamo lejšnike. K masi te 
postopoma cuj zmejšamo snejg iz bela-
ka. Vzememo velki plej, ga obložimo s 
paperom za peko, pa maso enakomerno 
porazdelimo v plej. Pečemo jo 20 minut 
na 200 stopinjaj. Še toplo rolado sküper s 
peko paperom zavijemo v rolado pa pisti-
mo, ka se fajn ohladi. Ohlajenomi biksviti 
odstranimo paper, rolado namažemo s 
smetano, pa gor zložimo na kockice na-
rejzane brekve. Rolado zavijemo pa damo 
v hladilnik za par vör ali čez nauč, ka se 
fajn ohladi pa ka ohrani formo. Tak ohla-

jeno narejžemo na falate pa ponidimo. 
Smetane je rejsan dosta v toj roladi, zatao 
se vzorec ne vidi tak lipau, ali mi mamo 
radi, če so pogače fajn sočne. Če pa šče-
te, ka je lepše oblike, pa ponücajte menje 
smetane.
Ker je testau za tao rolado fejst praktično, 
ga lejko filamo kak ga ščemo. Na primer, 
fejst je dobra takša rolada, ka testau boga-
to namažemo z jurkino ali malinino mar-
melado, pa te premažemo s kislo smeta-
no. Takšo malinino sam ges, kak sam že 
na začetki omejnila, napravila za slüžbo. 
Vam pa ovadim še eno kremo, štera pa 
je baukša od kakše koli file. Napravlena 
je za odrasle, zatao, ka je notri kava. Za 
tao rolado ponücajte za biksvit rajši oreje, 
ka bole cuj pašejo kak pa lešniki. Kremo 
napravite tak, ka te nücali:
- 250 g maskarponeja
- 1 žličko instant kave
- 0,5 žlice vrauče vode
- 1 vanili cuker
- 150 ml sladke smetane za stejpanje
Sladko smetano zmiksate, kavo pa razto-
pite v vrauči vodi. Maskarpone pa vanili 
cuker dodate h kavi, pa vse sküper zmik-
sate, ka dobite fajn rahlo kremo. Te pa 
samo še z lopatko ali s kijanco postopoma 
cuj nežno primejšate stepeno smetano. 
Namažete na testau pa dobro ohladite. 
Tau kremo seveda lejko ponücate tüdi za 
kakšna drüga peciva.
No, gnes sam vam sicer napisala en re-
cept, ali sam vam cujdala par idej pa vari-
ant, kak lejko iz enoga recepta napravite 
razne variante rolad. Prilagajate je lejko 
dietam, alergijam pa željam po okusi tis-
tih, šteri do se z njimi sladkali.

Pa dober tek iz naše v vašo künjo!  
simona rituper

... do
madŽarske
na kosovu ranjenih 27 madžar-

skih vojakov

Prejšnji torek so z vojaškim leta-
lom pripeljali domov 12 vojakov 
od 27, ki so bili ranjeni v izgredih 
na Kosovu. Kot je javnost sezna-
nil obrambni minister Kristóf 
Szalay-Bobrovniczky, so domov 
pripeljali le huje poškodovane, 
a tudi med njimi ni nobeden v 
smrtni nevarnosti. Vojaki so se po 
prihodu najprej srečali z družin-
skimi člani, nakar so jih odpeljali 
v bolnišnico Honvéd. Madžarski 
vojaki so na Kosovu v okviru 
KFOR, ki zdaj deluje pod italijan-
skim poveljstvom. 
Obrambni minister je izpostavil, 
da je naši državi zelo pomembna 
stabilnost na zahodnem Balkanu, 
zato je Madžarska tam prisotna 
ne le v diplomaciji in na gospodar-
skem področju, temveč tudi s svo-
jimi vojaki v misiji KFOR, ki ga tja 
pošilja Severnoatlantsko zavez-
ništvo (NATO).

Državna romska samouprava 
noče delovati pod notranjim 

ministrstvom

Prejšnji teden je Državna rom-
ska samouprava (DRS) sklicala 
izredni občni zbor, ki se ga je 
udeležilo 29 od 47 članov. Nav-
zoči so soglasno potrdili sklep, 
da organizacija v prihodnje ne 
želi več delovati pod strokovnim 
vodstvom (kontrolo) notranjega 
ministrstva, temveč – enako kot 
državne samouprave vseh drugih 
dvanajst manjšin – pod oddelkom 
za narodnosti pri uradu predsed-
nika vlade. DRS namreč meni, 
da notranje ministrstvo večkrat 
prekorači svoja oblastila, ki iz-
hajajo iz strokovnega vodenja, 
zato ima z DRS več pravnih in 
proračunskih sporov. Kot je zna-
no, notranje ministrstvo zahteva 
vrnitev 540 milijonov forintov, 
podpredsednik DRS pa meni, da 
neutemeljeno.
Sklep je DRS utemeljila tudi s 
tem, da delujejo vse manjšine pod 
uradom premiera, zato želijo s 
tem organom tudi sami podpisati 
tak sporazum o sodelovanju, ki 
resnično temelji na strokovnih 
načelih.

iz  Naše kÜNje:
lešNikova rolada s kislo smetaNo Pa breskvami

slovenska skupina zvezdice se predstavi

V vrtcu Monošter vsako leto praznujemo narodnostni dan, saj sta v vrtcu 
poleg madžarskih tudi nemška in slovenska skupina. 
Na ta dan se obe skupini predstavita s kratkim nastopom drugim skupi-
nam v vrtcu. Tako pokažemo, kako in kaj vse smo se naučili.
Mi, slovenska skupina Zvezdice, smo pripravili program, v katerem smo 
se predstavili, peli, plesali, za konec pa smo zaigrali še zgodbo Piščanček 
išče mamico. Z nastopom otrok sem bila zadovoljna, tudi od drugih smo 
prejeli kar nekaj pohval. Za nagrado smo se posladkali s čokoladnimi bom-
bončki.
Po nastopu smo si v igralnici naredili pravi slovenski dan. Plesali in peli 
smo ob slovenskih pesmicah, kot so Mi se mamo radi, Čebelar, Na golici, Ti 
moja rožica … Otroci so uživali in preživeli smo res zabaven dan. 

romana trafela,
vzgojiteljica asistentka
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Eržika Bedi, dekliško je Hor-
vat, v Števanovci žive, na 
tistom tali, gde je vsigdar 
mir pa tijoča. Zvün ftičov je 
še zvaun tisti, steri je bola 
glasen. Kak mi 
je pripovejdala, 
ona je vsigdar 
tau čakala, gda 
v penzijo pride, 
aj doma mirno, 
zdravo leko žive 
z možaum. Tau 
je zdaj dosegla, 
zdaj nišo drügo 
željo več nej-
ma, samo tau, 
aj tau tak osta-
ne še dugo lejt. 
Kaulak rama 
puno rauž cve-
te, edna je lepša 
kak drüga. Gda 
sem pri njej odo, 
ranč je vanej v 
ogradci delala, 
mauž Feri pa 
travo kosijo.
- erži, te ram, gde zdaj ži-
veš, je tvoj rojstni ram?
»Tau je moj rojstni ram, 
prejdjen tau je cauc, depa 
nin se ne pauka, zavolo toga 
smo nauvoga vcujzozidali. 
Kak je klejt bejla, tam sva 
edno ižo vönaredla, vejš, 
kak je tam dobro spati. V 
zimi je topla, v leti je hladna, 
pa tau je še dobro, ka nika 
glasa se ne čüje nutra. Tam, 
če je človek trüden, tam se 
leko vöpočine, müva z mo-
žaum fejst rada spiva tam. 
Dja tak mislim, ka ovak je tö 
bola zdravo v tašoj iži spati, 
stera je iz cauca napravlena 
kak v tistoj, gde je vse beton, 
azbest, ali stera je s hunga-
rocelom izolirana.«
- sto je bejo iz tauga rama 
valaun, tvoj oča ali mati?
»Moja mati je bejla odtec 
valaun, dja sem svojga očo 
nej poznala, brezi oča sem 
gorarasla.«
- sama si bejla? 
»Nej, mejla sem edno sestro, 
depa ona je že mrla. Ona je v 
Sakalovci živela, Jožina Pap-
pa žena bejla, petdesetštiri 

lejt stara bejla gda je mrla.«
- Mati je vaja s sestrov 
sama ranila?
»Velko srmastvo je bilau, še 
tam tö, gde je oča bejo, pri 

nas pa še vekšo. Mati je v cig-
lence odla delat te, gda je še 
bola mlada bejla, sledkar pa 
na železnici v restavraciji Reš-
ti tjöjala. Ranč tak kak moja 
sestra, mati je tö petdesetštiri 
lejt stara bejla, gda je mrla.«

- kelko si stara bejla, gda ti 
je mati mrla?  
»Osemdvajsti lejt, vekši po-
jep je še nej dvej leta star 
bejo.«
- kak je leko mati delat 
odla, gda sta vüve s sestrov 
še malive bile?
»Mati je z biciklinom odla 
delat, že rano je odišla z dau-

mi, tašoga reda je nas tetica 
Eta skrb mejla, Karla Krajca-
ra mati. Kak mati tak müva 
s sestrov sve dosta mogle de-
lati, zato ka müve od nikoga 
sve nika nej dobile, gda sva 
se oženile. Müva z možaum 
sva strašno dosta delala, aj si 
telko vküpspraviva, ka nam 
trbej. Nej sva bogativa, telko 
mava, ka nama trbej, mena 
je najvekšo bogastvo tau, ka 
sem zdrava. Tau mena dosta 
več vala, kak če bi ne vejm 
kelko pejnez mejla. Dja sem 
zadovolna s tejm, ka mava 
pa samo telko prosim, aj se 
z možaun še par lejt tak ta-
dale »koriva« vtjüper. Dočas 
je dobro, ka sva dva, vsakši 
pravi, najbola tiste ženske, 
stere so že same, aj skrb 
mam na »staroga«. Depa ka 
leko človek dela, ka je dano 
je dano.«
- tau gvüšno, ka ženske 
duže živejo kak moški. ka 
misliš, zaka je tau? 
»Zato ka bola se skrb majo, 
bola odijo k barbejri kak 
moški. Depa tau tö istina, 
ka gnesden vejn baukše, če 
človek nede k barbejri pa ne 
pride v špitale.«

- ka si delala potisim, ka 
si osnovno šaulo vözopo-
dila?
»Edno leto sem v šaulo odla, 
gda sem izpit naredla pa 
sem tkalka gratala, drügi 
den sem že v židanoj fabriki 
delala. Mena je dosta zmišla-
vati nej trbelo, ka mo delala, 
dja sem na tejm bejla, ka aj 

kak najprvin leko slüžim. 
Vejš, kak rada sem bejla, gda 
sem prvo plačo v rokau do-
bila. Tak mislim, če človek 
v srmastvi gorazraste, te vej 
poštüvati pejnaze, pa vse 
tisto, ka si si spravo. Tisti, 
steri vse samo tak pod rit 
dobijo, tisti nikdar nedo tak 
poštüvali, ka majo, kak tisti, 
steri si vse sami spravijo. 

Name je živlenje na tau nav-
čilo, ka šparati trbej, zato 
ka v velkom srmastvi smo 
gorarasli.«
- ka si tjöjpila, gda si prvo 
plačo dobila?  
»Vidiš, tau pa že ne vejm. S 
Kaucino Mariko, Evo Nemet, 
stera cvetličarno ma v Va-
raši, smo dobre padaškinje 
bile. Na tau se dobro spaum-
nim, ka na vsakšo bučo 
(proščenje), na vsakši božič 
smo si nauvi gvant tjöjpili v 
Somboteli. Pa še tau vejm, 
ka dočas, ka smo na cug 
čakale, v restavraciji smo 
vsigdar djetra djele. Prvin 
je šega bejla, ka so si dekle 
na bučo vsigdar nauvi gvant 
tjöjpile, na te gvant pa na 
cipele smo vsigdar fejst skrb 
mele. Bilau tašo, gda sem še 
mala bejla, ka smo bausi šli 
v Varaš, v sandale smo samo 
te staupili, gda smo že tapri-
šli, tak smo je šparali. Tau je 
nam mlajšom svetek bejo, 
gda smo v Varaš šli, še zdaj 
poznam tisto konjsko sago, 
ka je v križišči bila pred gos-
tilnov Korona, gde je ben-
cinska črpalka bejla. Nik-

dar ne pozabim, kak dober 
sladoled je bejo pa ranč tak 
Bambi tö, ka smo ga tašoga 
reda vsigdar pili.«
- zdaj, kak sem se proto vas 
pelo, fejst sem se čüdivo, 
zato ka vse je ovak kak je 
prvin bilau.
»Domanjo lüstvo je töj že 
vse vöpomrlau, samo dja pa 
Brgauncin Mariš sva ostala. 

Vejš, prvin ka lüstva je bilau 
töj: Kolarski, Šalak, Petra 
Nacak, Brgauncini, Ajdeni, 
Vučtjini, vse nas je puno bi-
lau. Gda smo k meši šli po 
nedelaj eden za drügim, tel-
ko nas je bilau kak mrvlé.«
- nikdar si nej mislila na 
tau, ka odideš odtec?
»Nikdar nej, za niše pejnaze 
nej.«
- Maš dva sina, steriva sta 
že na svojom, tak ka sama 
sta ostala doma z moža-
um.
»Dja tak mislim, ka gnesden 
je tau tak dobro, če so mla-
di posaba, te je vse dobro. 
Zavolo toga so dosta doma, 
gda pridejo, te njim pečem, 
tjöjam, veselimo se eden 
drügoma. Vsigdar gledajo, 
ka mi trbej, ka mi je nanikoj 
prišlo, te mi na božič ali na 
rojstni den tjöjpijo tau pa 
tisto. Tak ka zdaj sva rejsan 
sama doma z možaum, tau 
delava, ka štjeva. Dja najbo-
la rada gobe berem, on pa 
ribe lovi. Nika nama ne fali, 
samo aj zdravdja mava, tau 
edno željo mam.«

karči holec

s saNdali v rokej smo odli v varaš

njini ram je na trno lejpom, mirnom mesti.

eržika bedi, po možej horvat žive v števanovci. eržika v folklorni skupini Društva porabski slovenski penzionistov
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Otoček sredi jezera, gori pa 
cerkvica, tak cejlomi svejti 
poznani ansambel Avsenik 
popejva. Mi pa na té otok 
srejdi Bleda, srejdi jezera, 
v eden drugi čas staupimo. 
V tistoga, v sterom eške 

cerkev na njem nej stala. 
Nazadnje smo pisali tau tö, 
ka trno stari čunaklin so 
iz vode vöpotej-
gnoli. 

Čunaklin, grobi 
pa sveto mesto

Od staroga po-
ganskoga sveto-
ga mesta pripo-
vejdamo. Tam 
so skur telko 
stare grobe naš-
li, kak naš ču-
naklin star gé. 
Vejmo, naši sta-
ri pogange so 
tiste bole prej-
gnje lidi na tisti 
mestaj poka-
pali, steri so za 
nji sveti bili. Od 
toga nam eške 
neka drugo pri-
povejda. Vcejlak 
skrak gnešnje 
cerkve so fun-
damente gnako 
staroga rama 
najšli. Leko, ka 
v njem so sveče-
niki živeli, steri 

so skrb za mrtve meli. Gnes 
takšnomi rami farov pravi-
mo. Z vsejm tejm, ka so ar-
heologi najšli, leko rejsan 
v tisti stari čas pogledne-
mo, gda so cejlo krajino 
za sveto meli. Za nji je mis-

tična bila. Na enom kra-
ji je otok biu, na drugom 
Dobra gora, na tretjom pa 

brejg Gradiško stodji. Tak 
se krajina s trejmi kiklami 
vönamala, stera je za naše 
stare Slave trno sveta bila. 
Tau pa zatoga volo, ka na 
najkračiši den v leti  sunce 
ranč na tom mesti te tri kik-
le »prejksejka«. 
Iz tisti stari časov je ena 
legenda nej živa ostanola. 
Živa pa je ena druga, stera 
od velke lübezni pripovej-
da. Živela je trno bogata 
gospa, steroj so ravbarge 
moža bujli. Od velke žalosti 
je cejlo svoje zlato pa sreb-
ro tadala, ka iz toga zvaun 
za kapejlo srejdi jezera na-
redijo. Kdakoli de cingo, 
de go na svojoga dragoga 
spomino. Žmeten zvaun na 
čunaklin denejo, ka ga na 
otok prejk spravijo. Depa, 
nagnauk se vrejmen vcej-
lak obrne, velki vijer pride. 
Čunaklin se na dvauje spo-
tere, zvaun potaune. Od 
velke žalosti gospa vse svoje 
bogastvo tada, ka iz kapej-
le cerkev naredijo, una pa 
v klaušter za nüno odide. 
Papa je po njenoj smrti dau 
zvaun naprajti pa ga zapo-
vedo na Bled pripelati. Eške 
gnes tam zvoni. Steri za 
vauže potegne, ka se nje-
mi zglasi, se njemi lübezen 
spuni. 
Gda od 124 stari grobov 
srejdi jezera pripovejdamo, 
se leko pitamo, sto so tej 
lidge bili. Na takšnom sve-
tom mesti so gvüšno nej 
prausne lidi pokapali. Tak 
si leko samo brodimo, ka 
tam so velikaši pa sveti lid-
ge svoj daum po smrti meli. 
Med njimi gvüšno kakšen 
mauder moški leži. Takši 
so trno poštüvani bili, njiva 
rejč se je mogla poslüšati. 
Kak so uni zapovejdali, tak 
se je zgoditi pa naprajti mo-
glo tö. 

lidge modernoga časa

Bled je z jezerom pa svojim 
otokom že od inda lidi k 
sebi zvau, če tomi tak po-
vejmo. Tau se gnes tadale 

godi, tomi fenomeni turi-
zem pravimo. Ranč zavolo 
nji se je s trno nauvo meštri-
jo v Bledi dühovnik Janez 
Puhar srečo. Od fotografije 
pripovejdamo, stera se je 
19. augusta  leta 1839 na-

rodila. Oča Puhar je človek 
svojoga časa biu, za vse nau-
vo je oprejto glavau emo. 
Ranč v časi prve fotografije 
je na Bled za dühovnika pri-

šo. Tam se je s francuskimi 
turisti srečo, steri so njemi 
od fotografije, od toga nau-
voga čüda pripovejdali. 
Zavolo Janeza Puhara so na 
Bled trno poznani lidge tis-
toga časa ojdli. Eden od tej 
je francuski vikont Louis de 
Dax biu. Ranč un je glas od 
Puhari v svejt odneso. Štiri 

njegve fotografije na glažoj-
ni je dojküpo pa ji je enim 
trno poznanim francuskim 
novinam tadau. Tam so od 
njega pisali, trno poznani je 
grato. Gnes samo eške 6 Pu-
harovi fotografij »živej«, se 

za nji vej. Depa, njegve ino-
vacije so fotografijo baukšo 
naprajle. Prve so brž blejde 
gratale, njegve eške gnes 
se leko vidijo. Na vse tau je 

vcejlak sam gorprišo. 
Trno poznani lidge so na 
Bled tadale ojdli eške po 
tejm, gda je Janez Puhar 
leta 1864 premino. Guči se, 
ka ranč kemikalije za foto-
grafije bi njemi zdravdje 
načnole.

Miki roš

PriPovejsti o sloveNski krajiNaj
od inda v gnešnji čas

Čunaklin so na nafudnjenom gumi čunaklinom vö iz vode zdignoli. 
analiza nam pripovejda, ka je 5 mejterov dugi biu, iz enoga falata 

drejve macesen so ga vöstesali. analiza nam tadale povej, ka naši stari 
slavi so drejvo kaulak leta 800 dojvsekli. gvüšno, ka z njim so na srejdi 

jezera ojdili, tam so svoje sveto mesto meli.

na otoki srejdi blejskega jezera gnes Marijina cerkev stoji. gnes ta s 
čunaklini vörniki pa turisti ojdijo. leko, ka s tistim starim čunaklinom 

so indašnji vörniki na svoje sveto mesto ojdli pa svoje mrtve so z 
njim taprejk spravlali. Cerkev nam tö od toga pripovejda, ka nauvo 

krščansko vörvanje je cerkve na indašnji poganski sveti mestaj 
gorpostavlalo. s tejm so pogansko vörvanje škeli na nikoj djasti.

janez Puhar je eno leto po tejm, kak so fotografijo 
vönajšli, že sam tö fotografejro. s svojim delom 

je pravo revolucijo v fotografiji naredo. Moramo 
vedeti, ka v tistom časi so se fotografije na 

glažojno delale. tau je duga, nebesko duga 
»operacija« bila. Cejli 10 minutov pa eške več je 

trbelo, ka se je slika na glažojno »zakelila«. tomi 
časi se ekspozicija pravi. naš janez je ekspozicijo 
vcejlak kratkejšo naredo. Duže kak 15 sekund je 
človeki na mejri nej trbelo biti. o tom njegvom 
deli so po cejlom svejti pisali. s tejm ga gnes za 
enoga od pijonejrov fotografije po cejlom svejti 

majo.

stari slavski grobi nam od toga pripovejdajo, kak so na indašnjom 
svetom mesti nauvo sveto mesto naredli. v zidinaj Marijine cerkve so 
te grobe najšli. te lidi so po stari šegaj dosta prva pokopali, kak se je 

legenda od zvauna narodila.
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Če se štoj špancéra kauli 
varaške baročne cerkve, 
na placi pred nekdešnjim 
klauštrom gvüšno pride do 
doprsnoga kipa (mellszo-
bor) kálmána szélla. Té 
političar, šteri 
je biu finančni 
minister pa mi-
nistrski pred-
sednik Vogrske 
tö, je sploj dosta 
narédo za naš 
Monošter. Za-
tok je nej čüda, 
ka so dali hva-
ležni Varašanci 
leta 2002 posta-
viti njegvi spo-
menik na srejdi 
svojoga mesta.
Kálmán Széll se 
je madžarskim 
aristokratskim 
starišam narau-
do 8. juniuša 
1843 – tau je 
djenau pred 
180 lejtami – v bližanjoj 
vesnici Gasztony. Njegvi 
oča je emo visike politične 
funkcije, biu je poslanec 
v Parlamenti tö, svojoma 
sinej je v dar dau grünt v 
Rátóti. Mladi Kálmán je svo-
jo včenjé začno na šopron-
skoj benediktinskoj gimna-
ziji, maturo pa je napravo 
pri premontrejski barataj 
v Somboteli. Na peštarskoj 
univerzi se je vönavčo za 
fiškališa, svoje delo pa je 
začno kak birauv v Rátóti.
Veuki padaš Kálmána Szél-
la je biu »maudrec domo-
vine« Ferenc Deák, šteri se 
je med 1868 in 1875 vsakšo 
poletje zdržavo na grünti 
držine Széll v Rátóti. Zatok 
je nej čüda, ka se je mladi 
fiškališ pripravlo na poli-
tično kariero. Že leta 1869 
so ga odebrali za parlamen-
tarnoga poslanca krajine 
kauli Monoštra, od tistoga 
mau je slüžo svojoj rodnoj 
zemlej. Vsikdar več se je 
spravlo s finančnimi pita-
njami, za en malo je grato 
glaven čednjak za peneze 

v rosagi. Leta 1875 je biu 
že finančni minister, de je 
pa za tri lejta dojpravo, vej 
se je zbojo mogaučnosti 
bojne, gda je Avstro-ogr-
ska monarhija okupérala 

Bosnijo. Po tistom je biu 
prejdjen dvej veuki bank, 
za tau delo so ga naprosili 
bankaroške z Beča. Od leta 
1878 se je spravlo z moder-
nim paverstvom ranč tak, 
njegva mara z grüntov v 

Rátóti in Héraházi je bila 
daleč erična. 
Pri svoji 56 lejtaj je grato 
ministrski predsednik vogr-
skoga kralestva. V njegvom 
cajti, med letoma 1899 in 
1903, so podpisali staudvaj-
sti zakonov. Vpelo je nau-
ve porce, tak je v red vzeu 

finance in rosag je baukše 
vertivo. Kak političar je 
vsikdar isko poti sodelo-
vanja, na konci pa je donk 
mogo dojpovödati. Mekno 
se je na svoje grünte in 
dugo je nej staupo v vogrski 
Parlament. Bole djenau do 
leta 1905, gda ga je lüstvo 
kauli Varaša pá odebralo 
za svojoga poslanca, štero 
funkcijo je držo do svoje 
smrti.
Kálmán Széll je biu več 
desetletij poslanec, v tom 
cajti je dosta napravo za 
svoje mesto Monošter. Na 
začetki 1870-i lejt se je na 
priliko trüdo za tau, ka bi 
Győr prejk Sombotela z že-
leznicov povezali z Gracom. 
Na trucanje Szélla se je vla-
da tak odlaučila, ka de ta 
štrejka tekla po dolini Rabe. 
Poštüvanje do političara so 
kisnej pokazali tak, ka so 
se šnölcugi stavlali v Rátóti 
ranč tak.
Varašanci se leko Kálmáni 
Szélli zavalijo za tau tö, ka 
so fabriko tobaka leta 1894 
oprli vrnau v njinom mes-
ti, vej je pa bila originalno 
planérana za Somboteu. 
Tau je bila prva tovarna v 

varaši, v šteroj je deset lejt 
kisnej že več kak devetstau 
žensek delalo. Političar je 
dosegno tau tö, ka je av-
strijski baron Joseph Wie-
ser daubo dopüščenje in v 
Monoštri leko opro kosino 
fabriko. Széll je biu trnok 
zaslüžen za drüge tovarne 

ranč tak, v Somboteli so se 
samo z oprejtimi lampami 
čüdivali veukomi razvoji v 
malom mesti pauleg Rabe.
Prvo državno gimnazijo v 
Železnoj županiji so oprli 

vrnau v našom Varaši, pred-
sednik komisije za tau srejd-
njo šaulo je biu Kálmán 
Széll. Sploj veuki svetek je 
biu, gda so 4. septembra 
1853 začnili prvo šaulsko 
leto, eške na vekše pa so 
svetili, gda so 15. novembra 
1895 prejkdali nauvo zidino 
gimnazije. (Ne smejmo po-
zabiti, ka je mejla ta šaula v 
tistom časi »kulturno misi-
jo«: iz slovenske in nemške 
mladine v okaulici Varaša 
napraviti prave, vörne Ma-
džare.) Gimnazija je leta 
1947 gorvzela ime Mihálya 
Vörösmartyna, z ednoga 
tala zavolo poštüvanja do 
veukoga madžarskoga poe-
ta, z drügoga tala pa iz hva-
ležnosti do Kálmána Szélla 
– moža Ilone Vörösmarty, 
čére eričnoga pesnika.
Dosta vse je varaški politi-
čar napravo za vörsko živle-
nje v svojoj rodnoj krajini 
ranč tak: spravo je peneze 
za zidanje cerkve svetoga 
Imrena v Rönöki, za zvonik 
v Rátóti pa je za dar dau 
zvon. (Toga so zavolo po-
štüvanja do Kálmána Szélla 

eške med prvov svetovnov 
bojnov tö nej rekvirérali.)
Nekdešnji vogrski ministr-
ski predsednik je mrau 16. 
augustuša 1915 na svojom 
grünti v Rátóti, pokopali 

so ga pauleg 
njegve žlate na 
cintori v vesi 
Táplánfa (gnes 
Tá p l á n s z e n t -
kereszt pauleg 
Sombotela). Na 
prvo oblejtnico 
njegve smrti so 
v Monoštri dr-
žali veuki spo-
minski svetek, 
na šteroga so 
prišli mladi in 
stari, srmački 
in bogati Vara-
šanci. Glaven 
trg so prekrstili 
na Trg Kál-
mána Szélla. Če 
rejsan je plac po 

drügoj svetovnoj bojni dau-
bo ime Trg méra (Béke tér), 
nosi od leta 1990 pá svoje 
originalno ime. Eške bole 
špajsna je pripovejst Trga 
Kálmána Szélla v Budim-
pešti, šteri je tau ime noso 
od 1929 do 1951. Po tistom 
je tedešnje komuništarsko 
vodstvo ime placa po sov-
jetskom glavnom varaši 
prejkspisalo na Moszkva 
tér. Samo apriliša 2011 se je 
peštarska samouprava tak 
odlaučila, ka trg nazajdobi 
ime Kálmána Szélla.
V Monoštri eške gnesne-
dén čütimo erbo, štero 
je varaši zapüsto njegvi 
eričen sin. Slovenci se 
leko Kálmáni Szélli naj-
bole zavalimo za poma-
uč pri opéranji monoš-
trski fabrik, v šteraj so si v 
preminaučom stoletji krü 
slüžili vnaugi naši starci. In 
če rejsan v zdajšnjom cajti 
več cugi ne füčkajo, je Kál-
mán Széll dosta napravo za 
tau, ka bi leko gda koli gor-
seli na nji in se odfüčkali 
– ali prauti Graci ali prauti 
Somboteli.

Najbole je cejNo: Pravico, zakoN iN istiNo

Parlamentarni poslanec se je dosta trüdo za prvo državno gimnazijo v 
Železnoj županiji – gnes je tau cerkvena gimnazija svetoga gotarda.

spomenik nekdešnjoga ministrskoga predsednika 
pred varaškim klauštrom je delo emőke tóth, 

postavili so ga leta 2002.

kálmán széll (1843-1915) je kak političar dosta 
napravo za krajino kauli Monoštra.

-dm-
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razgibajmo moŽgaNe

sUdokU

skaNdiNavska kriŽaNka

Marta Pa kuFer
Marta pa Karči se odpravlata 

na dopust. 

Pa se pride Pepika poslavlat od 

Marte pa jo pita:

»Ja, gé pa te kufer maš?«

Pa pravi Marta:

»Tam v spalnici na posteli.«

Pa pravi Pepika:

»Vej pa je prazen!«

Marta pravi:

»Pa ka mo te punoga mejla, če 

pa na nudistično plažo ideva.«

Te pa jo Pepika pita:

»Ja, zakoj ga pa te sploj maš?«

Pa jo Marta pogledne pa pravi:

»Ja, pa ne morem brez kufra 

na morje iti!«

Marta Pa krst
Marta sreča Pepiko pa ji ta 

pravi:

»Marta, začnila sam v cerkev 

odti pa do me v nedelo krstili!«

Marta pa pita:

»Ka boš pa te oblečeno mejla?«

Pa Pepika pravi:

»Malo sam spitavala okauli, pa 

mo tak, kak sam čüjla, ka se 

drügi oblečejo za krst.«

Pa jo Marta en čas gleda, te pa 

pravi:

»Pepika, samo ges mislim, ka 

boš ti v plenicaj čüdno vögle-

dala!«

simona rituper

Nika za smej

tv sPored
Na naslednji povezavi najdete pregleden spored

TV Slovenija 1 in Slovenija 2 za izbran dan:
https://tvspored.delo.si/
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Društvo starodobnikov in ljubiteljev starih koles Dimek iz Belti-
nec vsako leto organizira rally starodobnih koles.  Udeleženci so 
se letos že enaindvajsetič zbrali na dvorišču beltinskega gradu in 
se od tam podali na pot po Beltincih in okoliških vaseh. Na za-
četku poti sta jih nagovorila predsednik Dimekov Slavko Horvat 
in župan Občine Beltinci Marko Virag, ki sta poudarila pomen 
ohranjanja kulturne dediščine, pa tudi dejstvo, da kolesarjenje s 

starodobnimi in sodobnejšimi kolesi zelo koristi zdravju in bolj-
šemu počutju. Ob Dimekih so se kolesarjenja udeležili še člani iz 
drugih slovenskih društev lastnikov starodobnih koles, prišli  pa 
so tudi kolesarji iz sosednjih držav. 

Ob dvajsetletnici društva, ki so jo zaradi pandemije obeležili šele 
letos, so v prostorih beltinskega gradu pripravili razstavo z na-
slovom Naših 20 let – Društvo Dimek Beltinci. Ob obletnici so 
izdali zbornik, v katerem so predstavljene njihove aktivnosti, v 
beltinskem parku pa so postavili tudi novo repliko starodobnega 
kolesa, ki je iz časa okrog leta 1900.
Društvo je bilo uradno ustanovljeno leta 2001, a so se že pred 
tem družili lastniki starodobnih koles, ki so sodelovali s stari-
mi kolesi na Lendavski trgatvi in drugih etnološko-kulturnih 
prireditvah. Predsednik Dimekov je bil od začetka pa  do svoje 
smrti pred dvema letoma Avgust Farkaš. Člani so iz beltinske 
občine, pa tudi iz drugih prekmurskih občin. Na začetku je bilo 
17 članov, pozneje pa se je število povečalo na petdeset. Društvo 
so poimenovali po Imreku (Mirku) Baligaču Dimeku, ki je bil 
velik ljubitelj narave, rekreacije in planinarjenja. Nekateri člani 
društva imajo tudi več starodobnih koles. Vozijo se v oblačilih, 
kakšna so nosili, ko je bilo kolo narejeno. 

besedilo in foto jože gabor 

Nesnovna kulturna dediščina, 
skupnosti, ki jo ohranjajo, člo-
veška ustvarjalnost in raznoli-
kost se vsako leto praznujejo 
na praznik takoimenovane 
Binkoštne dediščine. V orga-
nizaciji Državne slovenske sa-
mouprave in njenega Odbora 
za kulturo je 28-članska sku-
pina s ponosom predstavila 
Porabsko borovo gostüvanje v 
okviru programa, ki se je odvi-
jal med 27. in 29. majem 2023 
na območju  Etnografskega 
muzeja na prostem v Szenten-
dreju.
Na stojnici delegacije, ki je 
zastopala slovensko narodno 
skupnost, so se zainteresirani 
lahko seznanili s skrivnostmi 

tradicionalnega izdelovanja 
rož iz papirja in pletenja košar.
Državna slovenska samo-

uprava se zahvaljuje vsem 
sodelujočim, ki so se odloči-
li za predstavitev elementa 

dediščine  »Porabsko borovo 
gostüvanje,”  ki je vpisano v 
Nacionalni register nesnovne 

kulturne dediščine, in ga do-
stojno predstavili.

Dss

Dimeki iz beltinec vsako leto organizirajo rally 

Predstavili so Porabsko borovo 
gostÜvaNje

Naših 20 let

Dimeki se vozijo v oblačilih, kakršna so se nosila takrat, ko je bilo kolo 
narejeno.

rally starih koles so v beltincih letos pripravili že enaindvajsetič.


